
 
جریمه رانندگی

ماشین بنده کنار خیابان در میدان بهمنیار )نازی آباد( پارک 
بوده و جای پارک ممنوع هم نبوده است ولی برای من پیامک 
جریمه آمده است که در محل ایستادن ممنوع پارک کرده اید 
که در این محل اصلا نه تابلویی است و نه ممنوعیت برای پارک 
دارد. از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند. 

یک شهروند از تهران 

امکانات بهداشتی 
امکانات بهداشتی و آموزشی در هر مدرسه ای یکی از نکات 
بسیارمهم و با اهمیت است که باید مسئولان آموزشی به آن 
توجه ویژه داشته باشند تا دانش آموزان که قدم در راه علم و 
تحصیل گذاشتند در این زمینه با مشکلات کمتری مواجه شوند 
به خصوص مدارس ابتدایی که اگر مشکل بهداشتی وجود داشته 
باشد ممکن است دانش آموزان به بیماری های مختلفی مبتلا 
شوند. این موضوع در اکثر مدارس شهرک مرتضی گرد والدین 
را نگران کرده است وقتی هم با مدیر مدرسه صحبت می کنند 
اعلام می کنند که بودجه نداریم. از مسئولان آموزش و پرورش 

درخواست رسیدگی به این موضوع را داریم. 

صمدی از مرتضی گرد

 هشدار فعالان محیط زیست بر استفاده از 
مازوت در نیروگاه حرارتی شازند

 300 میلیون لیتر مصرف سوخت مازوت در سال 1399 
و همچنین 470 میلیون لیتر مصرف این سوخت در سال 
1400 توسط نیروگاه حرارتی شازند، مساله ای نیست که به 
سادگی بتوان از آن گذشت. اتفاقی که ریه های تنفسی اراک 
را سیاه کرده و باعث شده که در سال 1400، تعداد 165 روز 
ناسالم در اراک سپری شود. رئیس شبکه محیط زیست استان 
مرکزی با بیان اینکه هر ساله با سرد شدن هوا، متأسفانه 
بحران کمبود گاز در کشور تبدیل به یک رویه عادی شده، 
به ایلنا،  گفت: متأسفانه به رغم گذشت سال های متمادی، 
هیچ گونه برنامه ای برای عبور از بحران کمبود گاز در کشوری 
مانند ایران به عنوان دومین تولید کننده بزرگ گاز در جهان، 
وجود ندارد. به تبع آن، اراک نیز به عنوان یکی از آلوده ترین 
شهرهای کشور درگیر پدیده مازوت سوزی می شود. سیاوش 
آقاخانی، افزود: متأسفانه با توجه به وضعیت حاد هوای شهر 
اراک که به دلیل آلاینده های متعدد از ابتدای سالجاری 
تاکنون کمتر شاهد روزهای پاک بوده و با روزهای ناسالم 
بسیاری همراه بوده است، رکورد روزهای آلاینده خود را مانند 
سنوات گذشته داشته است و حتی تعداد روزهای ناسالم 
بیشتر نیز شده است، به گونه ای که این شهر دچار یک بحران 
جدی محیط زیستی و اجتماعی می شود. او ادامه داد: انتظار 
می رود اراک با وضعیت آلایندگی هایی که از ابتدای سالجاری 
تاکنون داشته، در اولویت تأمین سوخت گاز در میان سایر 
نیروگاه های کشور قرار بگیرد. همچنین انتظار می رود چه 
در بحث بودجه و چه در بحث برنامه ریزی های استانی این 
موضوع به عنوان یک بحث جدی مورد اهمیت واقع شود؛ در 
غیر این صورت، موضوع آلایندگی های هوای اراک، تبدیل به 
یک بحران جدی اجتماعی می شود که دامنه ها و گستره های 
آن غیرقابل جبران است. آقاخانی تصریح کرد: با توجه به سفر 
هیات دولت به استان مرکزی و وعده ای که رئیس جمهور در 
بحث آلودگی هوا داشته است، همچنین با توجه به مطالبات 
مردم در تمامی جلساتی که در سفر هیات دولت مطرح شد، 
این انتظار وجود دارد که موضوع بهبود هوای اراک و مدیریت 
پدیده آلودگی صنایع به ویژه نیروگاه حرارتی شازند، در 
قالب یک برنامه مشخص و راهکار کوتاه مدت، میان مدت و 
بلند مدت مورد توجه دولتمردان قرار بگیرد. او بیان داشت: 
اگر هزینه هایی که در حوزه آلودگی هوای اراک به مردم و 
محیط زیست تحمیل می شود را برآورد کرده و آن را به عدد 
و رقم تبدیل کنیم، مطمئناً مشکل گاز سوز شدن نیروگاه 
شازند، مساله ای است که به راحتی قابل حل و فصل است. 
در قبال تمامی هزینه هایی که صرف سلامت مردم می شود 
و یارانه ای که دولت در بحث دارو و سلامت به شهروندان ارائه 
می دهد، موضوع گاز سوز شدن نیروگاه یک عامل پیشگیرانه 
بسیار خوب است. رئیس شبکه محیط زیست استان مرکزی 
تأکید کرد: موضوع دیگر این است که متأسفانه هیچگونه 
برنامه ریزی و راهکار مشخصی در حوزه تأمین انرژی و در 
بحث انرژی های سبز در استان مرکزی وجود ندارد. به رغم 
ظرفیت هایی که در مباحث انرژی خورشیدی و انرژی بادی در 
استان مرکزی وجود دارد، نه تنها اقدامات مؤثری برای تأمین 
انرژی از طریق انرژی های سبز صورت نگرفته، بلکه هنوز 
برخی از افراد به دنبال فاز توسعه ای نیروگاه حرارتی شازند 
هستند و با بهانه نیروگاه سیکل ترکیبی پیگیر این موضوع 
هستند که وضعیت فعلی آلودگی را ادامه دهند. آقاخانی ابراز 
داشت: نیروگاه شازند در وضعیت فعلی خود تقریباً به انتهای 
عمر کارکردی خود رسیده است و انتظار مردم و فعالان محیط 
زیستی این بود که وزارت نیرو به دنبال جایگزین کردن این 
نیروگاه با انرژی های سبز خورشیدی باشد. اما بر خلاف 
انتظارات، متأسفانه در حال حاضر فاز توسعه را در نیروگاه 
حرارتی شازند در پیش گرفته اند. این فرایند به شیوه ای است 
که نیروگاه حرارتی شازند به فعالیت خود ادامه دهد و در 
کنار آن نیز یک نیروگاه سیکل ترکیبی دیگری قرار بگیرد. 
باید در نظر داشت که نیروگاه سیکل ترکیبی آلودگی های 

خود را دارد. 

 در  گزارش تجمع، پرستاران بیمارستان امام خمینی 
)ره( تهران به علت کم  دقتی  و سرعت کار ، اشتباها 
عکس بیمارستان امام خمینی )ره( خمین کار شده بود 
به همین وسیله  از پرسنل  و پرستاران زحمتکش این 

بیمارستان پوزش می خواهیم .

  آرمان ملی: حتما اخباری از تجمعات دانشگاهی را خوانده و 
یا فیلم هایی از آن مشاهده کرده اید. دانشگاهیان هم مانند سایر 
اقشار جامعه از حق خود در برگزاری تجمعات مسالمت آمیز 
استفاده کردند، البته برخوردهایی نظیر تعلیق و محرومیت از 
حضور در کلاس های درس و در مواردی هم بازداشت در مورد 
آن ها صورت گرفت که مستندات آن ها در تمامی گفته های 
مسئولین در باب نحوه برخورد با معترضان شرح و توضیح داده 
شده و در اخبار رسمی آمده و از طریق رسانه های دولتی و رسمی 
هم منتشر شده است. در میان تجمعاتی که توسط دانشجویان 
شکل می گرفت، یکی از کنش های آن ها، برداشتن حصار تفکیک 
جنسیتی در سلف های غذاخوری بود که البته با واکنش هایی از 
سوی حراست دانشگاه ها مواجه شد. گوشه ای از اخبار جدیدی 
هم که از دانشگاه ها مخابره شده، مربوط به سلف های غذاخوری 
است اما نه بحث عدم جداسازی دختران و پسران هنگام 
غذاخوردن که مسموم شدن آن ها در اثر خوردن غذای سلف های 
دانشگاهی شان. خبر مسمومیت دانشجویان از طریق غذای سلف 
دانشگاهی، ابتدا از دانشگاه صنعتی اصفهان مخابره شد؛ اخباری 
که می گفت صدها نفر از دانشجویان مسموم شده اند. مسئولین 
دانشگاهی به بررسی علت پرداختن و از طریق واکاوی هایی که 
انجام دادند آن را یک اتفاق دانستند و پیش بینی نمی شد که این 
اتفاق،  ظرف چند روز دیگر در دو دانشگاه دیگر از کشور هم اتفاق 

بیفتد؛ دانشگاه خوارزمی کرج و دانشگاه اراک. 
  600 نفر مسموم در دانشگاه صنعتی اصفهان 

مسمومیت غذایی دانشجویان که طی هفته گذشته در 
3 دانشگاه  صنعتی اصفهان، خوارزمی کرج و صنعتی اراک 
اتفاق افتاده، حکایت از ایجاد وضعیت حاد و فراگیری شد که 
دانشجویان بسیاری را درگیر کرده است. از چهارشنبه دوهفته 
پیش )دوم آذر( شماری از دانشجویان دانشگاه صنعتی اصفهان 
دچار مشکلات گوارشی شدند و به مراکز درمانی از جمله مرکز 
بهداشت این دانشگاه و بیمارستان های خمینی شهر مراجعه 
کردند. اگرچه آمار ضد و نقیضی از تعداد مسمومیت دسته جمعی 
دانشجویان دانشگاه صنعتی اصفهان منتشر شد اما این موضوع 
یعنی تعداد دانشجویان درگیر، نمی تواند عاملی برای کاهش 

اهمیت این حادثه باشد. دکتر علی میرمحمدی میبدی، رئیس 
دانشگاه صنعتی اصفهان تعداد این افراد را ۲70 نفر اعلام کرده 
بود، برخی اخبار منتشر شده در فضای مجازی مدعی شدند که 
تعداد دانشجویان مسموم شده حدود 450 نفر بوده است اما در 
نهایت تعداد دانشجویان مبتلا شده حدود 600 نفر اعلام شد. 
روابط عمومی معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی اصفهان 
از بیماری گوارشی در بین دانشجویان دانشگاه صنعتی اصفهان 
سخن گفت و در اطلاعیه ای اعلام کرد: احتمالاً آلودگی غذای 
توزیع شده در سلف مرکزی باکتری شیگلاسونئی بوده که 
سبب بیماری تعدادی از دانشجویان مصرف کننده این وعده 
غذایی شده است. بر اساس این اطلاعیه مقرر شده است که 
با تشدید نظارت ها بر مراکز حساس دانشگاه توسط کادر 
نظارتی دانشگاه و مرکز بهداشت شماره ۲ اصفهان، کارشناسان 
بهداشت محیط جهت نظارت بر کلیه فرایندهای تهیه و طبخ 
غذا و بهداشت اماکن و فضاهای دانشگاه حضور داشته و ضمن 
انجام آزمایش های مستمر و معاینات کامل سلامتی از کارکنان 
شاغل در رستوران ها، از به کارگیری نیروی متفرقه به غیر از 
نیروی کار رسمی آشپزخانه در محل پخت و توزیع غذا ممانعت 
شود. همچنین مقرر شد تا اطلاع ثانوی، عرضه غذاهای با ریسک 
آلودگی از جمله کباب کوبیده، جوجه کباب و محصولات فله ای 
)دسر، دورچین، سبزی خوردن، لبنیات و ماست و خیار( ممنوع 

شود. 
 اتوبوس نبود که دانشجوها را به بیمارستان منتقل 

کند
پس از مسمومیت دسته جمعی دانشگاه صنعتی اصفهان 
انتظار می رفت که شاهد چنین اتفاقی نباشیم اما این بار 
نه در یک مرکز آموزش عالی، بلکه دانشجویان دو دانشگاه 
دچار مسمومیت غذایی شدند. کانال تلگرامی انجمن صنفی 
دانشجویان کشور، حوالی نیمه شب )پنجشنبه 10آذر( 
نوشت: بنا به اخبار رسیده از دانشجویان دانشگاه خوارزمی 
واحد کرج، جمع کثیری از دانشجویان این دانشگاه به دلیل 
مصرف غذای شب گذشته سلف، مسموم شده و دچار تهوع، 
بدن درد و لرز شده اند. بررسی های اهالی رسانه، حاکی از آن 

است که چند ساعت پس از مراجعه موارد اولیه دانشجویان، 
تعداد آنها افزایش یافته و درمانگاه با ازدحام دانشجویان بیمار 
مواجه شد. برخی از دانشجویان نیز به مراکز درمانی استان 
اعزام شده اند. یکی از دانشجویان این دانشگاه در گفت وگو با 
ایسنا در این زمینه گفت: وضعیت دانشگاه به معنای واقعی 
کلمه، افتضاح بود. یک اتوبوس برای انتقال دانشجویان مسموم 
شده به محوطه دانشگاه آمد تا بچه ها را به بیمارستان کوثر 
کرج منتقل کند. ظرفیت اتوبوس پر شد و برای همه جا نبود. 
خبرنگار ایسنا در کرج نیز برای پیگیری شرایط دانشجویان 
به درمانگاه دانشگاه خوارزمی رفت اما به دلیل مخالفت دکتر 
علی حسن بیگی، رئیس دانشگاه خوارزمی، موفق به گفت وگو 
با پزشک درمانگاه در خصوص آخرین وضعیت دانشجویان، 
تعداد مراجعان و بررسی علت وضعیت پیش آمده نشد. باید 
گفت، در حالی که دانشجویان سرو چلوگوشت چهارشنبه 
9آذر سلف این مرکز آموزشی را علت مسمومیت دسته جمعی 
اعلام کرده اند، روابط عمومی این دانشگاه خوارزمی درباره 
وضعیت پیش آمده اعلام کرد: »دانشجویانی که با علائم 
بیماری به درمانگاه دانشگاه مراجعه کردند با بررسی های 
پزشک کشیک مراحل درمانی خود را طی و داروهای لازم 
توسط دانشگاه برای آن ها تهیه شد. همچنین با استقرار 
اتوبوس آمبولانس استان البرز در کنار خوابگاه دانشجویی 
شرایط حضور دانشجویان برای درمان تسهیل شد. در 
حال حاضر درمانگاه در شرایط عادی است و دانشجویان به 
خوابگاه برگشتند یا توسط آمبولانس به بیمارستان اعزام 
شدند. نکته قابل ذکر بررسی اتوماسیون غذای دانشجویی 
نشان می دهد تعدادی از مراجعه کنندگان به درمانگاه از 
غذای دانشگاه استفاده نکرده بودند.« یک دانشجو دراین 
باره گفت: »ادعای دانشگاه به هیچ وجه پذیرفتنی نیست؛ 
تمام دانشجویانی که بیمار شده اند از غذای سلف مصرف 
کرده اند.« بنابر اعلام دانشگاه خوارزمی، قرار شده چرایی 
علت حادثه ظرف 4۸ ساعت مشخص شود. دانشگاه صنعتی 
اراک، دانشگاه بعدی بود که دانشجویانش به خاطر مصرف 
غذای سلف مسموم شدند. تعدادی از دانشجویان این دانشگاه 
دچار علائمی مانند بدن درد، اسهال و استفراغ و برخی از 
دانشجویان نیز به بیمارستان منتقل شدند. کانال تلگرامی 
انجمن صنفی دانشجویان کشور درباره این موضوع نوشت: 
مسئولان دانشگاه ادعا کرده اند که دلیل وضعیت، ابتلای 
دانشجویان به نوعی ویروس است اما این ادعا براساس تجربه و 
مشاهده شده اخیر در دانشگاه صنعتی اصفهان، ادعایی باطل 
است. مسئولان وزارت علوم بارها اعلام کرده اند که تلاش 
می کنند کیفیت غذاها را در حد مطلوبی حفظ کنند،  اما 
بیماری و مسمومیت دسته جمعی دانشجویان چهار دانشگاه 
کشور، چنین ادعایی را نقض می کند. جمعی از دانشجویان 3 
دانشگاه صنعتی اصفهان، خوارزمی واحد کرج و صنعتی اراک 
که جمعیت آنها به بیش از 1۲00 نفر برآورد می شود طی یک 
هفته اخیر دچار عوارض جسمانی پس از مصرف غذای سلف 
شده اند. چنین اتفاقاتی موجب نگرانی و تشویش دانشجویان 
و خانواده هایشان می شود. در چنین شرایطی، انتظار می رود 
که سازمان امور دانشجویان به عنوان متولی بحث تغذیه 
دانشجویان به این مساله ورود کند و در صورت لزوم با متخلفان 
برخورد کرده و نتیجه کار خود را اطلاع رسانی کند. همچنین 
شعار ارائه غذایی با کیفیت با قیمت مناسب بارها و بارها از 
سوی مسئولان داده شده به معنای واقعی اجرا شود تا دیگر 
شاهد مسمومیت دسته جمعی و زنجیر وار دانشجویان نباشیم. 
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توضیح و پـــوزش

  هزینه سفر به قطر 
در جام جهانی

رئیس انجمن دفاتر خدمات مسافرت 
هزینه  درخصوص  جهانگردی  و  هوایی 
مسافران از ایران به جام جهانی قطر، می گوید 
که برای هر نفر، از 50 میلیون تا 500 میلیون 
تومان متفاوت است. میانگین هزینه برای 
هر نفر بین ۲00 تا ۲50 میلیون تومان است 
.. رفیعی در گفت وگو با انتخاب،  . حرمت ا
درخصوص برآورد کمترین و بیش ترین 
هزینه سفر به قطر برای جام جهانی، بیان کرد: 
»هزینه ها متفاوت است و بسته به نوع بلیت، 
نوع هتل، زمان پرواز و کتگوری بلیت بازی ها 
دارد. بر این اساس برای هر نفر، از 50 میلیون 
تا 500 میلیون تومان متفاوت است. گرچه 
معتقدم نباید آنقدر هزینه می شد ولی به طور 
کل این رقم شامل بلیت هواپیما، مسابقات 
و هزینه اقامت است.« رئیس انجمن دفاتر 
خدمات مسافرت هوایی، خاطرنشان کرد: 
»وقتی می گویم 50 میلیون تومان منظور 
این است که مسافر اصلا اقامت ندارد یا یکی 
دو شب در قطر می ماند و برای تماشای یک 
بازی رفته و فقط بلیت هواپیما و مسابقه را 
گرفته است. بدون احتساب هزینه غذا و حمل 
و نقل، میانگین هزینه های جاری برای هر 
نفر 100 میلیون تومان است. در قطر هم 
غذا گران است و هم کرایه تاکسی برای رفت 
و آمد. در مورد تماشای بازی ها هم بستگی 
به جایگاه دارد؛ مثلا وقتی یک بازی را 900 
دلار می بینید، برای دیدن هر سه بازی باید 
۲هزار و 700 دلار هزینه کنید. بر این اساس 
میانگین هزینه برای هر نفر بین ۲00 تا ۲50 
میلیون تومان است.« رفیعی درمورد تعداد 
افرادی که از داخل کشور برای جام جهانی به 
قطر رفته اند، گفت: »حدود ۲1 تا ۲۲ هزار نفر 
را خود فدراسیون می گوید و حدود 3 هزار نفر 
هم از سوی بخش خصوصی اعلام شده که به 
قطر رفته اند. بنابراین بین ۲4 تا ۲5 هزار نفر 
از ایران برای جام جهانی به قطر سفر کرده اند 
که باید آن میانگین هزینه که ۲00 میلیون 

تومان بود را در ۲5 هزار نفر ضرب کنید.«

 مشاهده پلنگ 
در پارک سرخه حصار

 از ابتدای هفته گذشته مطالب و تصاویری 
در فضای مجازی مبنی بر مشاهده یک فرد 
پلنگ در محدوده پارک و پادگان سرخه حصار 
در شرق تهران منتشر شد. پیگیری ها حاکی 
از این است که پلنگ مذکور از ابتدای هفته 
گذشته مشاهده شده و تیم هایی از اداره کل 
محیط زیست تهران به دنبال زنده گیری و 
ردزنی پلنگ بوده اند. در جریان این پایش ها 
چند روزی است که اثری از پلنگ مشاهده 
نشده و احتمال می رود که این پلنگ خطر 
را احساس کرده به طبیعت بازگشته باشد. 
جمعیت پلنگ از گذشته در ارتفاعات خجیر 
و سرخه خصار وجود داشته اما در سال های 
اخیر تعداد آن به شدت کم شده است. 
احتمال می رود که این پلنگ نیز از ارتفاعات 
اطراف تهران به محدوده سرخه حصار آمده 

باشد. 

خرید قراردادی برنج تنها یک 
تبلیغات بود 

حسن قربان زاده، مدیر عامل اتحادیه 
شالیکوبی داران بابل در استان مازندران 
در گفت وگو با ایلنای مازندران اظهار کرد: 
نارضایتی زنجیره های تولید تا مصرف برنج 
موجب شده است که تولیدکنندگان راضی به 
فروش برنج نباشند و اکنون هم شالی و برنج 
در شالیکوبی ها مانده و رغبتی برای فروش 
این محصول وجود ندارد. او افزود: با توجه 
به هزینه بالا در کاشت و داشت و برداشت 
برنج، باید قیمت به صرفه به تولیدکننده 
ارائه شود و اینکه بخواهیم فقط با اعلام اینکه 
برنج ارزان شد جو روانی ایجاد کنیم و در واقع 
چنین نباشد تولیدکننده و مصرف کننده 
متضرر خواهند شد. مدیر عامل اتحادیه 
شالیکوبی داران بابل با اعلام اینکه وضعیت 
بازار برنج استان های مازندران گیلان و 
گلستان مقرون به صرفه نیست، خاطر نشان 
کرد: برنج در شالیکوبی های استان های 
شمالی دپو شده و وزارت کشاورزی می خواهد 
نرخ برنج را به کمترین قیمت تنزل و کاهش 
دهد. او افزود: از همه دست اندرکاران امر و 
شخص رئیس جمهور و وزیر جهادکشاورزی 
انتظار است که فکری به حال کشاورزان 
شمال کشور کرده و نگرانی کشاورزان را از 
این نابسامانی کاهش دهند که در غیر این 
صورت در سال آینده رغبتی برای کشت برنج 
در بین کشاورزان وجود ندارد. مدیر عامل 
اتحادیه شالیکوبی داران بابل با اشاره به برنامه 
دولت برای کشت قراردادی برنج خاطرنشان 
کرد: خرید قراردادی برنج تنها یک تبلیغات 
برای وزارتخانه بود و کاری انجام نشد و تنها بد 
را بدتر کردند. قربان زاده با تاکید بر راه اندازی 
مرکز خرید برنج در مازندران و استان های 
شمالی گفت: تنها در این صورت می توان تنش 
موجود در بازار برنج را کاهش داد و البته دو 
راهکار برای حل مساله هم وجود دارد که 
دولت راه صادرات را باز کرده و یا اینکه بازار 
برنج را رها کرده و به تولیدکننده و مصرف 
کننده واگذار کند تا با ایجاد قیمت به صرفه 
برای برون رفت از مشکلات چاره جویی شود. 

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

پس از دانشگاه صنعتی اصفهان، این بار دانشجویان خوارزمی کرج و صنعتی اراک دچار مسمومیت غذایی شدند

مسمومیت ها در دانشگاه ها ادامه دارد
 مسئولان علت مسمومیت دانشجوها را ویروسی و باکتریایی می دانند؛ دانشجویان می گویند غذای سلف مسموم شان کرده است

    »مرگ ومیر منتسب به آلودگی هوا از 
منظر ذرات معلق ۲7هزار نفر در سال است.« 
این جمله، بخشی از گفت وگوی سرپرست 
مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت 
از محیط زیست با خبرآنلاین است. حالا 
همزمان با شروع فصل سرما آلودگی هوا 
به  و سایر کلانشهرها شروع  تهران  در 
خودنمایی کرده تا باری دیگر انسان ها، اعم از 
بزرگسالان، کودکان و حتی در پژوهش های 
اخیر جنین، در معرض مرگی قرار بگیرند 
که خیلی ها به آن تراژدی نادیده گرفته 
شده می گویند. ماجرای آلودگی هوا اتفاق 
جدیدی نیست، سال هاست مردم تهران با 
آن دست و پنجه نرم می کنند، اما وقتی این 
آلودگی به پاییز و فصل سرما می رسد شهر 
رنگ خاکستری به خود می گیرد، وضعیتی 
که به نظر می رسد درمان ندارد اما دائم به آن 
مُسکنی از جنس هشدارهای سازمان های 
اورژانسی تزریق می شود، اینکه افراد مسن 
یا دارای بیماری های زمینه ای از منزل خارج 
نشوند و در و پنجره های خانه را ببندند، 
آن هایی هم که این پیام اورژانسی را نادیده 
بگیرند احتمالاً قرار است به لیست »6 هزار 
نفره تهران درخصوص مرگ های منتسب 
به آلودگی هوا« اضافه شوند. داریوش 
گل علیزاده با اشاره به مرگ های 6هزار نفره 
در تهران و ۲7هزار نفره در کشور، آن ها 
را نتیجه بررسی های وزارت بهداشت در 
سال 1400 روی جمعیتی 35میلیونی در 
۲7شهر معرفی می کند که سال 1401 
منتشر شده است. او می گوید: »دلیل این که 
چرا ما آلودگی هوا داریم به انباشت آلاینده ها 
برمی گردد، یعنی اثرات تجمیعی ناشی از 
انواع سوخت، شامل گاز، سوخت خودرو و 

سوخت صنایع.«

  پای بنزین بی کیفیت مجدد به پرونده 
آلودگی هوا باز شد

همان طورکه رئیس مرکز ملی هوا و تغییر 
اقلیم اشاره کرد اثرات تجمیعی مصرف سوخت 
از دلایل مهم آلودگی هوا در کلانشهرها است، 
مناسبی  کیفیت  از  نوع سوخت  وقتی  اما 
و  تجمیعی  اثرات  این  نباشد  برخوردار 
آلاینده ها از ضرب و زور بیشتری برای آلوده 
کردن هوا برخوردارند، از همین روی یکی 
از متهمان بنزین پتروشیمی است، بنزینی 
بی کیفیت که حاصل تحریم ها ست. مدتی 
قبل مهدی اسلام پناه، معاون رئیس جمهور 
و رئیس سازمان ملی استاندارد بیان کرد: 
»تولید بنزین در واحدهای پتروشیمی را تایید 
می کنم اما بر کیفیت و استاندارد این سوخت 
نظارت می کنیم.«همچنین معصومه ابتکار، 
رئیس سابق سازمان حفاظت از محیط زیست 
در حساب توئیتری خود نوشت: »باز هوا سرد 
شد و آلودگی هوای کلانشهرها افزایش یافت، 
گرچه تابستان خوبی هم نبود. گزارش ها حاکی 
از کاهش تعداد روزهای سالم، توقف نوسازی 
خودروهای فرسوده، کم توجهی به معاینه فنی 
و محورهای دیگر برنامه کاهش آلودگی هواست 
و خبر بازگشت »بنزین پتروشیمی« آلوده به 

چرخه توزیع.«
 تایید و تکذیب بنزین پتروشیمی؛ از 

سازمان استاندارد تا محیط زیست
حالا که یکبار دیگر زمزمه بازگشت این 
بنزین به چرخه سوخت شنیده می شود، معاون 
سازمان محیط زیست این مساله را تکذیب 
می کند. گل علیزاده، می گوید: »به هیچ وجه 
از بنزین پتروشیمی در تهران استفاده نشده 
است، مگر در سال های گذشته و در وضعیت 
وارونگی هوا، آسمان تهران از آلودگی پاک بود؟ 
همیشه در زمان پایداری هوا کیفیت هوای 

تهران در وضعیت نامطلوب قرار می گیرد، 
بنابراین وقتی به روند 10 سال گذشته نگاه 
می کنیم با روند ثابتی درخصوص آلودگی 
هوای تهران مواجه می شویم.«او ادامه می دهد: 
»این که گفته می شود دلیل آلودگی هوای تهران 
بنزین پتروشیمی است اصلًا درست نیست، 
اما این که بگوییم توزیع سوخت در سراسر 
کشور منطبق بر استاندارد نیست درست 
است، حدوداً 43 درصد بنزین توزیعی در کشور 
استاندارد دارد، اما باید گفت در کلانشهرها 
سوخت بنزین و نفت وگاز)گازوئیل( منطبق با 
استاندارد یورو چهار و یورو پنج است، و در کلیه 
شهرهای استان تهران هم بنزین یورو چهار 
توزیع می شود.« گل علیزاده در پاسخ به این 
پرسش که اگر سوخت ها استاندارد لازم را دارند 
چرا هوای شهرها به خصوص کلانشهرها آلوده 
است بیان می کند: »به این دلیل که بارگذاری 
صنعت، جمعیت و مصرف انرژی بیشتر از 
ظرفیت تهویه هواست، به عبارتی هوا نمی تواند 
این مقدار آلاینده را تهویه کند، به ویژه زمانی 
که ما با وزش کم سرعت باد و سکون هوا مواجه 
هستیم، در نتیجه کیفیت هوا در شرایط ناسالم 

قرار می گیرد.«
 وزش باد برای رفع آلودگی شوخی 

نیست
با وجود تداوم آلودگی هوا در تهران همیشه 
یکی از راهکارهای مدیران شهری وزش باد 
معرفی شده است، ایده ای که گاهی هم با 
واکنش هایی از جنس طنز همراه می شود. 
اما رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان 
حفاظت از محیط زیست به خبرآنلاین می گوید: 
»وزش باد برای رفع آلودگی هوا شوخی نیست.« 
او ادامه می دهد: »این مساله علمی است، 
بارگذاری باید متناسب با ظرفیت تهویه هوا، و 
متناسب با ظرفیت خودپالایندگی باشد، وقتی 

تهویه انجام نشود محیط آلوده می شود. البته 
تهویه هوا مانند وزش باد که دست خودمان 
نیست، آن هم یک ظرفیتی دارد، اما ما باید 
بارگذاری انرژی و انتشار آلاینده ها را با ظرفیت 
تهویه هوایی که در شهرها داریم منطبق کنیم، 
حتی اگر تمام کارخانه ها و ماشین ها استاندارد 
هم باشند اگر آلاینده هایی که تولید می کنند 
بیشتر از ظرفیت تهویه هوا باشد آلودگی ایجاد 
می کند، بنابراین تعداد منابع انتشار آلودگی 
در ایران متناسب با ظرفیت خودپالایندگی 
نیست. گل علیزاده بیان می کند: »ظرفیت معابر 
در تهران متناسب با تعداد خودروها نیست، 
لذا خودروها اصطلاحاً در ترافیک درجا روشن 
هستند، ظرفیت انتشار آلودگی در خودرویی که 
درجا کار می کند 5 برابر انتشار آلودگی توسط 
خودروی درحال حرکت است.« سرپرست مرکز 
ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت از محیط 
زیست می گوید: »تعداد خودروها در کشور 
بیشتر شده است، از طرفی تعداد خودروهای 
فرسوده هم زیاد شده و البته سن فرسودگی شان 
هم افزایش پیدا کرده است همین طور با افزایش 
صنعت و کارخانه ها مصرف انرژی افزایش 
پیدا کرد و تعداد مشترکین مصرف گاز بیشتر 
شده است، به نظرم چیزی کاهش پیدا نکرده 
که بخواهیم بپرسیم چرا آلودگی هوا داریم، 
انباشت کارهای انجام نشده سبب آلودگی هوا 
شده است، مانند از رده خارج نکردن خودروهای 
فرسوده، همین الان موتورسیکلت ها، کامیون ها 
و وسایل حمل ونقل عمومی با پیمایش بالا در 
کلانشهر تهران درحال تردد هستند، وقتی این 
منابع بر سر جای خودشان باقی اند و از طرفی 
شدت مصرف انرژی در کشور بالا رفته طبیعی 
است که اثرات تجمعی آلاینده های ناشی از 
سوخت های فسیلی در وضعیت پایداری هوا 

سبب آلودگی می شود.«

آیا بنزین پتروشیمی وارد چرخه شده است؟

مرگ سالانه ۲۷ هزار ایرانی و ۶ هزار تهرانی بر اثر آلودگی هوا


